
  وزير آموزش و پرورش گفت: حدود ۷۰درصد دانش  آموزان ابتدايي 
تحت پوشش توزيع ش��ير قرار گرفتند و در چهار استان كارخانه هاي 

لبني، حاضر به توزيع شير در مدارس نشدند. 
  شهردار تهران از تأمين ۷هزار جايگاه شارژ وسايل حمل و نقل برقي 
در سطح شهر خبر داد و گفت: تعدادي از اين جايگاه ها تا پايان امسال 

بهره برداري خواهند شد. 
  رئيس سازمان حفاظت محيط زيست گفت: مازوت سوزي در هيچ 
يك از پالايش��گاه هايي كه نزديك كلانش��هرها و مراكز جمعيتي قرار 

دارند، انجام نمي شود. 
  معاون وزارت آم��وزش و پرورش گف��ت: كامپيوتر و حس��ابداري 
پرمتقاضي ترين رشته هاي هنرستان است كه درحال كاهش ظرفيت 
آنها هستيم، امس��ال بيش از ۱۰۰ رشته محل حس��ابداري را كاهش 

داديم. 

گروه هاي مردمي
 و مانور حيات جامعه ديني

اخي��راً در همين صفحه يادداش��تي تحت عنوان »حج��اب و نمايش 
قاطعيت« نوشتم كه موجب س��وءتفاهم عده اي نسبت به موضع بنده 
درباره اصل تذكر لس��اني و انجام فريضتين از سوی گروه هاي مردمي 
شد، بنابراين لازم ديدم در يادداشت جديدي به ايضاح بيشتر مواضع در 
اين زمينه بپردازم. قبل از شروع بحث اين تأكيد لازم است كه مخاطب 
يادداشت قبلي من دست اندركاران حكمراني فرهنگي و به  ويژه حجاب 
در كشور بود و به هيچ وجه درصدد تعريض به آمران به معروف و فعالان 

مردمي كف ميدان نداشت. 
س��خن من اين بود كه مادامي كه از مسئولان و دستگاه های فرهنگی 
پيامي جز س��كوت، انفعال و چندصدايي به جامعه مخابره نمي شود و 
ماجراي قانون عفاف و حجاب به موضوعي براي كشمكش درون گفتماني 
ميان حزب الله تبديل شده است، انجام چنين اقدامات و مانورهايي در 
انتقال سيگنال قاطعيت به جامعه در مس��ئله حجاب توفيق چنداني 
نخواهد داشت بلكه حتي شائبه تشتت و فقدان مرجعيت تصميم گيري 
در حكمراني را هم در ذهن مردم ايجاد مي كند، بنابراين قبل از هر چيز 

بايد عزمي راسخ براي تصويب قانون داشته باشيم. 
اما درباره ماهي��ت و اصل چني��ن اقداماتي چه بايد گف��ت؟ فارغ از 
ملاحظات روشي در شيوه اجرا، چنين حركت هايي از سوي گروه هاي 
مردمي در واقع »مانور حي��ات جامعه ديني« هس��تند. به نظر من، 
فعالان فرهنگي مردمي سال هاست نبض دينداري در جامعه ايران را 
تنظيم مي كنند، آن هم در شرايطي كه دستگاه هاي عريض و طويل  
در اين عرصه يا غايب هستند يا حركتي با ضرباهنگ بسيار كند دارند. 
اين حقيقت درباره فعالان مردمي عفاف و حجاب به نحو قدرتمندي 

صادق است. 
در ماجراي اخير آمران به معروف در مترو نيز كه با سانس��ور، تحريف 
و شيطنت رسانه ها به پديده »حجاب بان ها« موسوم شد، صرف نظر از 
برخي كج س��ليقگي هاي اجرايي، بركات و آثار ملموس��ي را در همين 
فعاليت ها مي توان مشاهده كرد كه از نظر من مهم ترين آنها شكستن 
سكوت منفعلانه و عافيت طلبانه رسانه ها و مسئولان در قبال حجاب 
و وضعيت فرهنگي جامعه بود. اين حركت باعث شد باز مسئله حجاب 
روي ميز رس��انه ها، مس��ئولان و مردم قرار گيرد و از نظر من تا وقتي 

وضعيت اين است، بايد حجاب سرخط اخبار كشور باشد. 
متأس��فانه بايد قبول كرد در غياب صداي متحد و قاطع حاكميت در 
زمينه حجاب، »كشف لباس« و »حيازدايي« در برخي نقاط شهرمان 
در حال عادي شدن است. چه كسي بايد پاسخگوي اين وضعيت باشد؟ 
پايان اين مس��ير كجاس��ت؟ اصلًا در كدام نقطه جريان اپوزيس��يون 
داخلي و خارجي نظام و جري��ان فرهنگي منفعل در درون حاكميت و 
بدنه حزب اللهي كشور بر سر وضع نابهنجار جامعه توافق خواهند كرد 
و به تعادل خواهند رسيد؟ اصلًا اگر برسند! پس در اين شرايط، صبر و 
تحمل، آشفته ترين راهبرد ممكن است، بنابراين اين راهبرد آشفته كه 
توصيه مشاوران و تصميم سازان نابخرد، تجويز نخبگان دور از ميدان 
و انتخاب عافيت طلبانه برخي از مس��ئولان است، بايد از سوی عده اي 
كنار گذاشته و گزينه بديلي از طرف آنها ارائه شود. اين گزينه جايگزين 
قرار نيس��ت لزوماً و ضرورتاً بهترين گزينه باشد. فقط كافي ا ست رنگ 
و بوي انفعال و سكوت نداشته باشد و از جنس »پس فرداهاي موهوم« 
نباشد. همين مقدار به عنوان مانعي براي فراموشي كامل بحران حجاب 

و غرق نشدن در روزمره هاي بيهوده بس است. 
و اين مهم ترين دستاورد آمران به معروف و فعالان مردمي حجاب در 

حركت اخيرشان بود... 

همزمان با س�رد ش�دن هوا، موض�وع وارونگي و 
گرفتاري كلانشهر ها در پوششي از آلودگي دغدغه 
مهم مردم و مس�ئولان مي شود؛ مش�كلي كه در 
نهايت به تعطيلي مدارس و ادارات منجر می شود 
و تنها راه حلي كه تاكنون براي آن عملياتي شده، 
نگاه كردن به آس�مان به اميد وزي�دن باد يا بارش 
باران اس�ت. در اي�ن ميان مدتي اس�ت مس�ئله 
بارورس�ازي ابر ها نيز مطرح اس�ت كه معمولاً در 
مورد مقابله با خشكس�الي درباره آن شنيده ايم، 
اما در گفت وگ�وي »جوان« با مجي�د علي آبادي، 
مؤسس شركت دانش بنيان نوين تجهيز دانش  فضا 
فجر، تأثير بارورس�ازي بر كاه�ش آلودگي هوا و 
چگونگي كارك�رد اين فن�اوري نيز مطرح ش�ده 
اس�ت ك�ه بخ�ش اول اي�ن گفت وگ�و 20آذرماه 
منتش�ر ش�د و در ادام�ه بخ�ش دوم آن مي آيد. 

 اينكه گفته مي شود با بارورسازي امكان 
سيل آمدن حتي در كشور ديگر هم وجود 
دارد و مثلًا در ايران بارورس�ازي كرديم 
و در كش�ور همسايه س�يل آمده، چقدر 

واقعي است؟
اي��ن حرف ها خيل��ي پايه علمي ن��دارد. تأثي��ر مواد 
بارورس��ازي از آغاز تا پايان ح��دود 2۰دقيقه تا يك 
ساعت است. ابر اگر سرعت خيلي بالايي داشته باشد 
6۰ تا ۷۰كيلومتر در ساعت حركت مي كند و اگر يك 
ساعت هم جلو برود، حداكثر ۷۰ يا 8۰ كيلومتر جلوتر 
مي رود يعني اين نيست كه مثلاً اينجا بارورسازي كنيم 
و برود در افغانستان يا پاكس��تان موجب بارش شود. 
اصلًا ابرها عمر دارند و عمدتاً هواشناس ها مي گويند 
كه بعد از يك ساعت آن ابر اصلًا وجود ندارد و تبديل 
به ابر ديگري ش��ده اس��ت، البته اين را هم بگويم كه 
در مقالات خيلي قديمي امريكايي هس��ت و حتي در 
آن زمان ادعايي در كنگره امريكا نيز مطرح ش��ده كه 
بارورس��ازي در يك نقطه موجب سيل هزار كيلومتر 
آن طرف تر شده است، ولي اين اوايل علم بارورسازي 
بوده كه الان با وجود پيش��رفت علم اصلًا كسي آن را 
نمي پذيرد. با عل��م موجود چني��ن ادعايي منطقي و 
علمي نيست، البته علم انسان محدود است و ممكن 
است روزي معلوم شود كه چنين چيزي واقعيت دارد، 
ولي چنين اتفاقي بيشتر ش��بيه شبه علم است تا علم 
واقعي. در مجموع من هيچ چي��زي را به يك باره رد 
نمي كنم، مثلاً الان چهار مكانيسم علمي در مورد اينكه 
يديدنقره چگونه موجب بارندگي مي شود شناسايي 
شده است، ولي به نظر مي رس��د حتي مكانيسم هاي 
پيچيده تر و ناش��ناخته تري هم در م��ورد يديدنقره 
وجود داشته باشد. يديدنقره ماده حساس به نور است 
و اگر نور آفتاب به آنها بخورد، غيرفعال مي شود، كلًا 
تركيبات نقره همگي اينگونه هستند و مواردي كه در 
دوربين عكاسي استفاده مي شوند هم اينگونه هستند، 
به همين دليل خيلي از عمليات ه��اي باروري در زير 
ابر يا شب انجام مي ش��ود كه نور به آنها نخورد، حالا 
گزارش هاي زيادي در دنيا هست كه عمليات باروري 
انجام و يك هفته بعد بارندگي ايجاد ش��ده است، در 
اينجا سؤالاتي مطرح شده كه چگونه يديدنقره توانسته 
است با وجود اينكه در روزهاي بعد نور هم خورده در 
هواي آن منطقه دوام بياورد. عده اي در اين خصوص 
معتقدند يديدنقره روي برگ درختان و سطح زمين 
نشسته و به دلايلي در مقابل نور قرار نگرفته و با بادهاي 
بعدي به ابرها رسيده است. خلاصه اين مباحث نشان 
مي دهد هنوز مكانيسم هاي ناشناخته اي وجود دارد كه 
مي تواند محاسبات ما را به هم بزند، ولي اگر بخواهيم 
وارد اين نوع مباحث شويم، علمي نيست. در مجموع 

اگر حتي تصور كنيم برد يديدنقره 2۰۰كيلومتر هم 
باش��د ولي بيش��تر از اين ديگر واقعاً ابرها هم ناپديد 
مي ش��وند و اين ادعايي كه مطرح مي ش��ود را اگر به 
كسي كه كار علمي مي كند بگوييد، قبول نخواهد كرد 
و 6۰ تا ۷۰ يا نهايتاً ۱۰۰كيلومتر آخرين بردي است 

كه مي توان براي باربري در نظر گرفت. 

به نظر مي رس�د م�ا دو نوع بارورس�ازي 
داريم؛ يك نوع با همين هواپيما و پهپاد و 

ديگري از طريق شليك به ابرهاست؟
شما به هر طريقي بتوانيد اين نانو ذرات را به داخل ابر 
برسانيد، مي توانيد باروري داشته باشيد، از سوي ديگر 
ابرها هم منطقه دارند و دماي آنها متغير اس��ت، مثلًا 
پايين ابر مي تواند صفر درجه باشد، كمي بالاتر بياييم 
دما به منفي4، منفي5، منف��ي۱۰، منفي2۰ يا حتي 
منفي3۰ برسد. از سوي ديگر موادي مانند يديدنقره 
يك پنجره دمايي دارند و در فض��اي منفي 4درجه و 
سردتر كار مي كنند، حالا چون ارتفاع ابرها بالاست، 
من با هواپيما يا پهپاد مي توان��م دقيقاً به داخل ابرها 
بروم، البته ابره��اي تا چهار يا پن��ج كيلومتري مثل 
ابره��اي كومولونيمبوس هم داريم ك��ه معمولاً بهار 
مي آيند، در داخل اين ابرها به قدري جريان هاي باد 
بالارونده و پايين رونده ش��ديد است كه هيچ خلباني 
جرئت نمي كند از پنج كيلومتري به آنها نزديك شود، 
چون اگر برود حتماً سقوط خواهد كرد. بعضي از اينها 

در امريكا پن��ج كيلومتر ضخامت دارن��د، اما ابرهاي 
منطقه ما ضخامت كمتري دارند، ولي ممكن است بين 
بالا و پايين ابر ۱۰ يا ۱5درجه اختلاف دما وجود داشته 
باش��د. حالا يك پنجره دمايي مناس��ب بين منفي4 
تا منف��ي۱۰ و ۱2درجه بهترين جايي اس��ت كه اگر 
بتوانيم مواد را در اين منطقه پخش كنيم، خيلي خوب 
است و معمولاً با هواپيما مواد را در اين منطقه پخش 
می كنيم، ولي وقتي كه نمي توانيم، مي رويم بالاتر از ابر 
و از فلرهای پرتابي استفاده مي كنيم كه مي آيد وسط 
ابر و البته مقداري از آن هم هدر مي رود، ولي بخشي 
هم در منطقه مناسب براي باروري پخش مي شود، اما 
اينكه مي بينيد راكت هايي پرتاب مي كنند كه حالت 
موش��ك دارد، عموماً زماني به كار مي رود كه ما نياز 
داريم در يك زمان بسيار كم هسته بسيار زيادي داخل 
ابر بفرستيم و اين عموماً مواقعي استفاده مي شود كه 
مي خواهند با تگرگ مقابله كنند، اين روشي است كه 
چيني ها به شدت از آن استفاده مي كنند، حتي خيلي 
از كش��اورزان در امريكا و برخي از ديگر كشورها اين 
راكت ها را دارند و براي اينكه محصولات شان آسيب 
نبيند از آنها اس��تفاده مي كنند. م��دل بعدي هم كه 
داريم باروري زميني ابرهاس��ت كه ما همين موادي 
را كه روي هواپيما نص��ب مي ش��د، در دامنه كوه ها 
نصب مي كنيم، در اينجا جريان های بالارونده طبيعي 
وجود دارند كه نانوذرات از طري��ق ژنراتور خارج و با 
همين جريانات خود به خود به ارتفاعات بالاتر هدايت 
مي  ش��وند و به درون ابرها مي روند، معمولاً جايي كه 
ژنراتور هست براساس مطالعات علمي كه انجام شده 
و نمونه گيري هايي كه از هواي بالاي آن انجام ش��ده 
اس��ت، به راحتي نانوذرات خودشان را بالا مي كشند، 

اين روش بسيار ارزان قيمتي هم است. 
شركت ش�ما همين كار را هم انجام داده 

است؟
بله، ما 22بهمن پارسال اولين ايستگاه ژنراتور زميني 
را با بس��يج علمي بيرجند افتتاح كرديم. در اين نوع 
ژنراتورها مكان يابي خيلي مهم است كه كار حرفه اي و 

فني است و بايد جاهايي باشد كه جريان هاي طبيعي 
بالارونده وجود داشته باشد. 

اين ژنراتور تأثيري هم داشته است؟
ارزيابي آن مقداري س��خت است، يعني ما بايد در آن 
منطقه يكسري باران سنج اس��تفاده كنيم، يعني من 
بايد ۱۰۰تا باران سنج اطراف ايستگاه خودم تهيه كنم 
و مثلًا در هر 5۰۰متر يا يك كيلومتر با آرايش دايره اي 
بگذارم و تعدادي هم دورتر بچينم و در فصل بارندگي 
بيايم ميانگي��ن بارندگي ايس��تگاه هاي پايين تر را با 
منطقه كناري كه بارندگي نشده است، مقايسه كنم 

كه خب ما اين كار را انجام نداده ايم. 
چنين ژنراتوري چقدر هزينه دارد؟

ژنراتورها كلًا هزينه بالايي ندارند. ژنراتورها دو دسته 
هستند؛ يك بخشي سوخت جامدند كه گران قيمت تر 
هستند، يعني همان موادي كه روي بال هواپيما نصب 
مي شود، داخل اينها اس��تفاده مي شود، اين سوخت 
جامد با سوخت موش��ك از يك خانواده هستند و از 
اين طريق ذرات را توليد مي كنند. يكس��ري ژنراتور 
هم داريم كه سوخت مايع هس��تند و موادباروري را 
داخل اس��تون حل مي كنيم، اينها بسيار ارزان قيمت 
و اتفاقاً بسيار تأثيرگذار هستند. حالا اگر نوع استوني 
را بخواهم بگويم، ي��ك ژنراتور خيل��ي معمولي را با 
2۰ميليون تومان مي توان س��اخت، البته با توجه به 
اينكه اينها در ارتفاع هستند و ممكن است اصلًا نتوان 
سراغ ژنراتور رفت، نوع اتوماتيك و كنترل از راه دور هر 
ژنراتوري مي تواند تا 2۰۰ميليون تومان هزينه داشته 
باشد. الان ژنراتوري را كه در بيرجند داريم، راحت از 
منزل با پيامك خاموش و روشن مي كنم. مسئله بعدي 
مواد مصرفي اينهاست؛ ژنراتورهاي استوني در زماني 
كه كار مي كنند در هر س��اعت زير يك ميليون تومان 

هزينه دارند. 
خب ب�ا توجه ب�ه اي�ن مبالغي كه ش�ما 
مي گويي�د، اگ�ر بخواهي�م در كن�ار 
كلانش�هرها چنين چيزي داشته باشيم، 

خيلي هزينه اي نخواهيم داشت؟

نه واقعاً، اصلًا عددي نيست، يعني شايد پول آپارتماني 
در تهران باشد. 

ولي اگر 10درصد هم در افزايش بارندگي 
تأثيرگذار  باشد، خيلي ارزش دارد. 

الان همه هزينه های تأمين آب از شيرين سازي آب 
دريا تا روش بارورسازي ابرها و غيره به دلار حساب 
می ش��ود و كش��ورهاي غربي هم همين يافته ما را 
تأكيد دارند كه ارزان ترين روش بارورس��ازي است. 
ژنراتورها 24ساعته كه كار نمي كنند و فقط روزهاي 
ابري كه شرايط مس��اعد اس��ت، فعال مي شوند كه 
شايد در تهران 5۰ يا 6۰ روز اينگونه باشد و به شكل 
نرمال روزي هفت يا هش��ت ساعت كار مي كنند كه 
اگر اين هفت يا هشت س��اعت را ضرب در 3۰ يا 4۰ 
روز كنيد و ساعتي هم زير يك ميليون و شايد حتي 
5۰۰هزارتومان باشد را محاسبه كنيد، همه اينها باهم 

چيزي نمي شود. 
 آيا امكان ندارد اشتباهاً با بارورسازي زياد 

جلوي بارش ابرها گرفته شود؟
ما هميشه حاش��يه امنيت را حفظ مي كنيم، اين هم 
مثل ساختمان سازي است؛ وقتي مهندس عمران آن 
را مي سازد، براي همه ستون ها يك حاشيه امنيتي را 
در نظر مي گيرد. بارورس��ازي هم قوانينی دارد، مثلًا 
ژنراتور وقتي روشن مي شود كه حتماً وزش باد وجود 
داشته باشد و اگر نباشد، اصلًا روشن نمي شود تا خداي 
ناكرده بيش از حد بارور نشود و اصطلاحاً اورو سيلينگ 

)بالاتر از سقف( اتفاق نيفتد. 
خب ما برخي از بارندگي هاي سيل آسايی 
داريم كه به شكل معمول، تكرار می شوند 
و قاب�ل شناس�ايي اس�ت، مث�لًا س�مت 
بارندگي ه�اي  سيستان وبلوچس�تان 
موس�مي ش�ديدي را شاهد هس�تيم يا 
چندس�ال پيش بارندگي هاي سيل آس�ا 
در خوزستان و لرستان داشتيم كه خيلي 
خسارت زد، آيا اين امكان وجود دارد كه 
با بارورسازي جلوي اين س�يل ها گرفته 

شود؟
بله،  غربي ها اين كار را انج��ام مي دهند، ولي تا جايي 
كه من اطلاع دارم هنوز در كشور از اين روش استفاده 
نشده است، يعني علم آن هنوز نيست. ما اين فناوري 
را از روسيه آورديم، بخش بالايي افزايش بارندگي را 
به بچه هاي باروري ابره��اي يزد آموزش داده اند، ولي 
نش��نيده ام كه بگويند مقابله با س��يل را هم آموزش 
ديده اند. يك بار فقط بعد از سقوط هواپيما در ياسوج 
بود كه با توج��ه به اينكه به خاطر ب��ارش برف امكان 
نداشت، به محل سقوط بروند، مطرح شد كه با فناوري 
بارورس��ازي ابرها جلوي بارندگي ب��رف در منطقه را 
بگيريم، ولي من گفتم اينقدر س��واد ن��دارم و جرئت 

نمي كنم به اين قضيه ورود كنم. 
يعني ما الان علمش را نداريم؟

هر كاري علمي نياز دارد. قبلش شايد حداقل يكي دو 
تا تجربه اتفاق افتاده باشد و قبلًا تجربه كرده باشيد و 
هيچ ايرادي ه��م ندارد، بالاخره ما باي��د از يك جايي 
شروع كنيم، دوبار شكس��ت مي خوريم تا ياد بگيريم. 
وقتي كه س��يل مي خواهد بيايد مي آي��د، ولي وقتي 
اين كار را انجام دهيم، حداقل از دفعه چهارم و پنجم 
مي توانيم جلوي آن را بگيريم، ولي يكسري دانشمند 
در كنار هم جمع شده  و اين مش��كل را حل كرده اند. 
حالا مبارزه با تگرگ يا مه زدايي از فرودگاه ها از همين 
كارهايي است كه مي ش��ود با همين روش  انجام داد، 
مثلًا جايي ك��ه ژنراتور ما در دامنه ك��وه كار مي كند، 
مه هاي اطراف آن همان لحظه از بين مي رود و كامل 

اين اتفاق را مي بينيد. 

گزارش »جوان« از واقعه آتش زدن و هجوم به خانه حضرت فاطمه)س( در نمايشواره بانوي بي نشان

نمايش سوگي كه همه مي خواهند متوقف شود

بارورسازي ابرها به قيمت يك آپارتمان در تهران
در گفت وگوي »جوان« با رئيس تنها شركت دانش بنيان در حوزه بارورسازي ابر ها مطرح شد

در آس�تانه س�الروز ش�هادت حضرت فاطمه)س( 
در جاي جاي ش�هرها و روستاهاي مختلف، مراسم 
روضه و عزاداري برپا مي شود. هر كس به يك اندازه 
ارادت خود را به ايش�ان نش�ان مي دهد؛ برخي به 
اندازه پخش صداي نوحه اي در خيابان و دادن نذري 
به مردم و برخي با برگزاركردن هيئت هاي مختلف. 
در اين ميان برخي با اج�راي نمايش هايي از لحظه 
شهادت ام ابيها و آنچه بر سر ايشان و فرزندان شان 
آمده اس�ت، آن واقعه تلخ را به تصوير مي كش�ند. 

در منطقه۱5 تهران كمي پايين تر از چهارراه ميثم و در 
خيابان گلشناس، دود چاي زغالي به چشم مي خورد. 
صداي نوحه نيز در حال پخش  است. تعداد ماشين ها 
و موتورهاي پارك شده در آنجا به قدري زياد است كه 
هر پياده و سواره اي كه قصد عبور از اين خيابان را دارد، 
ناخودآگاه چش��مش به دري مي افتد ك��ه عزاداران به 
صورت گروهي وارد آنجا مي شوند. عده اي به ميزباني 
عزاداران حضرت فاطمه)س( ايستاده اند و آنهايي را كه 
با كودك خردسال مي آيند، به سمت مهدكودك اين 
مراس��م هدايت مي كنند. روي در ورودي نوشته شده 
به سمت برگزاري محل نمايشگاه؛ جايي كه قرار است 
صحنه واقعه هجوم به خانه حضرت فاطمه)س( را براي 

عزاداران به تصوير بكشد. 
 غمي عميق بر دل  بينندگان 

روي زمين پر از س��نگ هاي بزرگ و كوچكي است كه 
صداي قدم عزاداران روي آن به گوش مي رسد. در شروع 
اين نمايشواره، همه روي صندلي مي نشينند و مقدمه اي 
از ماجراي زمين فدك كه هدي��ه پيامبر اكرم)ص( به 

حضرت فاطمه)س( بوده و يهوديان آن را غصب كرده 
بودند، نشان مي دهد و توضيحي در اين رابطه نيز داده 
مي شود، سپس از افراد حاضر در آنجا براي ديدن ادامه 

نمايش به سالن ديگري دعوت مي شود. 
لحظه ب��ه لحظه دي��دن نمايش و ص��داي فريادهاي 
سربازان در نمايش باعث مي شود قلب حاضران تندتر و 
تندتر زده شود، كسي نمي خواهد صحنه  نمايش را ترك 
كند و همه ششدانگ حواس شان به اجراي برنامه است، 
اما امان از آن صحنه اي كه شكس��تن در خانه حضرت 
علي)ع( را به تصوير مي كشد؛ همان صحنه اي كه يك نفر 
وارد خانه می شود و با غلاف شمشير به پهلوي ام ابيها 
مي زند. اين صحنه طوري اجرا مي شود كه خيلي از افراد 
حاضر در آنجا دل شان مي خواهد نمايش متوقف شود و 

ديگر ادامه آن را نبينند، آنها نمي خواهند راوي نمايش، 
باقي ماجرا را روايت كند. ص��داي گريه زنان و مرداني 
كه آنجا ايستاده اند، بيش از پيش بلند مي شود و هيچ 

صدايی جز آن به گوش نمي رسد. 
نمايش به پايان رسيد. غمي عميق بر دل هاي بينندگان 
اين نمايش نشسته است. حال همه دگرگون شده است. 
يكي از آقايان حاضر در اين نمايشنامه درباره اثرگذاري 
آن مي گويد: »هر سال براي ديدن اين روايت دردناك 
به اينجا مي آيم و عزاداري مي كنم. چنين نمايش هايي 
اثرگذاري بيشتري دارد تا اينكه صرفاً همه در هيئت دور 
هم بنشينند و صداي مداح را بشنوند و عزاداري كنند، 
به خصوص براي قشر نوجوان و جوان، برگزاري چنين 
نمايشنامه هايي مي تواند اثربخشي كافي داشته باشد.« 

يك خانم جوان هم درباره اين نمايش مي گويد: »هربار 
براي مراس��م عزاداري به مسجد مي رفتم، بايد دغدغه 
مراقبت از فرزندم را مي داش��تم. اين نمايشنامه همه 
چيز را براي بهتر شدن شرايط عزاداران سنجيده است. 
دخترم در مهدكودك است و من اينجا از بخش بخش 
نمايشي كه اجرا شد، اس��تفاده كردم. عميقاً و با تمام 
وجودم دردي را كه حضرت زهرا)س( كشيده بود، حس 
كردم و احساس مي كردم در آن لحظه بندبند وجودم 

دارد از هم پاره مي شود.«
  10 خادم مرد و زن بدون دستمزد

اما ايده اجراي اين نمايش از چه زماني شكل گرفت و 
چه كسي آن را مديريت مي كند. حاج مهدي جعفري، 
مسئول اجراي اين نمايشواره به »جوان« مي گويد: »يك 
جهان داري نشان اما مزارت بي نشان، در كدامين گوشه 
از خاك مدينه نيمه شب گشتي نهان، گر چه مي دانم 
همه عالم پر اس��ت از ن��ام تو، چون نش��ان قبر نداري 

گفتمت بانوي بي نشان.
روايتگاه بانوي بي نشان با سابقه اجرايي حدود 2۰ساله 
در مناس��بت هاي مختلف مذهبي مث��ل غدير خم در 
مسير پياده روي اربعين عراق و خصوصاً ايام فاطميه با 
برقراري اين خيمه و اجراي نمايش و روايتگري و بيان 
تاريخ صدر اس��لام و بازگويي ظلم و ستم هاي وارده به 
اميرالمؤمنين)ع( و حضرت زهرا)س( است. اين نمايش 
از حدود 2۰سال قبل و با حدود ۱۰نفر خادم شروع به 
كار كرده و علت اوليه ايجاد شور و نشاط در بين جوانان 
و تشويق براي حضور در هيئت بود، چراكه در آن سال ها 

مراسم فاطمي بسيار كمرنگ اجرا مي شد.«
او ادامه مي دهد: »در حال حاضر اين نمايشواره به لطف 

خداوند با حدود ۱۰۰نفر خادم مرد و زن و تماماً بدون 
دستمزد و صد درصد مردمي و با كمك هاي خيرين و 
نذر و نذورات مردم و غالباً خود خادمان برگزار مي شود.« 
مسئول نمايش��واره بانوي بي نش��ان درباره نمايشواره 
بانوي بي نشان مي گويد: »اين نمايشواره قدمي هر چند 
كوچك در راه شناخت بيشتر معارف ديني و اعتقادي 
برداشته و در حد توان زمينه اي را براي آشنايي بيشتر 
مردم و بازديدكنندگان خود خصوصاً نسل جوان با راه 
راستين اهل بيت)ع( فراهم كرده است. اميدواريم اين 
كار كوچك مورد رضاي خداون��د و خاندان عصمت و 

طهارت)ع( قرار گيرد.«
او در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا در اين 2۰سال اجراي 
نمايش محل اجرا ثابت بوده است يا نه؟ مي گويد: »محل 
اجراي نمايش چند سالي ثابت بوده است، اما اخيراً در 
محله هاي مختلف برگزار مي شود و به لطف خود خانم 
حضرت زهرا)س( بس��يار بازخورده��اي خوبي براي 
تمام اقشار مردم و با هر نگاه علمي، تاريخي، مذهبي، 

احساسي و معنوي داشته است.«
حاج آقا جعف��ري از نيت خود براي همكاري با س��اير 
گروه ها و مشورت دادن به آنها نيز مي گويد: »ان شاءالله 
در آينده نيت گسترش كار و همكاري و راهنمايي براي 
گروه هاي ديگر در تمام نقاط تهران يا شهرس��تان ها را 
داريم تا نمايشواره بانوي بي نشان در تمام كشور برگزار 
شود و همه مردم بتوانند آن را ببينند و بهتر و بيشتر با 

آن آشنا شوند.«
گفتني اس��ت، روضه نمايش »بانوي بي نشان« تا 26 
آذرماه و هر شب از ساعت۱۷:3۰در بزرگراه امام علی)ع( 

خروجي گلشناس اجرا مي شود. 

سجاد آذري 
  گفت وگو
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ياد  دادن را ياد  بگيريم!
يادگيري و ي��اد دادن دو اصل در دانش و پژوهش اس��ت ك��ه بايد هر 
دو مؤلفه در فرايند كاربردي ك��ردن و هدفمند كردن آموخته ها مورد 
اهميت قرار گيرد، يعني همچنانكه براي آموختن، يادگيري و ارتقاي 
سطح دانش، فهم و تفكر تلاش مي كنيم، بايد همسو با آن نيز بتوانيم 
الگومحور، كاربردي و نتيجه بخ��ش آموخته هاي مان را به كار بگيريم. 
بايد توانايي ارائه و آموزش دانش و مهارت را به گونه اي درست و اصولي 
داش��ته باش��يم تا بتوانيم از آنچه ياد  گرفتيم و آموختيم به ش��يوه اي 
تخصصي و تأثير گذار اس��تفاده كنيم. اگر نحوه يادگي��ري و ياد دادن 
مبنايي استاندارد داشته باش��د، هم دانش در معناي درست آن ارتقا 
مي يابد و هم استفاده از دانش هدفمند خواهد شد، در اين صورت است 

كه آموخته هاي ما دانشي كاربردي محسوب مي شوند. 
سواد به معناي كاربردي كردن و هدفمند كردن دانش، مهارت و استعداد 
است؛ كاربردي كردن و هدفمند كردن آنچه مي دانيم؛ آنچه ياد گرفتيم 
و آموختيم، پس همچن��ان كه نحوه يادگيري و آموختن بايد س��بب 
ارتقاي دانش و آگاهي ش��ود، منطبق با الگوي درست و تأثير گذار نيز 
بايد بتوان آموخته ها را انتقال و آموزش داد و به ش��يوه اي تخصصي و 
مؤثر داشته هاي علمي خود را به كار گرفت، در اين صورت است كه هم 

درست ياد گرفته ايم و هم درست مي توانيم ياد بدهيم. 
 اگر داش��ته هاي علمي و فكري خود را نتوانيم به شيوه اي تأثيرگذار و 
درست استفاده كنيم و نتوانيم آموخته هاي مان را اصولي و مؤثر ارائه و 
آموزش دهيم، در واقع يعني آنچه مي دانيم را نمي دانيم چگونه درست 
به كار بگيريم، يعني ي��اد دادن آنچه آموخته اي��م را نمي دانيم، يعني 
نمي توانيم از دانش خود درست اس��تفاده كنيم، يعني نمي توانيم به 
مقصد و هدف كامل آموختن برسيم و نمي توانيم به شيوه اي استاندارد 
سبب موفقيت و پيش��رفت ش��ويم، در نتيجه يعني آموخته هاي مان 

كاربردي و نتيجه بخش نيست. 
بايد مباني و ش��اخص هاي آموختن كاربردي را درست تعريف كنيم و 
تفهيم شويم. بايد بدانيم چرا ياد مي گيريم و چگونه از آموخته هاي مان 
استفاده كنيم. بايد بدانيم وسعت و معناي آموختن و يادگيري فراتر از 
مدرك گرايي و انباشت معلومات است. بايد هدف و كاربرد درست كسب 
دانش را فهميد. بايد درست آموختن و درست آموزش دادن را ياد گرفت. 
آموخته هاي ما بايد سبب رش��د و موفقيت، سبب تحول و شكوفايي و 
سبب ارتقاي علم و فرهنگ شود. بايد بتوانيم در آموزش در دنياي علم 

نقشي مؤثر داشته باشيم. اين رسالت كسب علم بوده و است. 

علي صابري /  عضو انجمن سواد رسانه اي ايران

مهسا گربندي
  گزارش  


